
رئیس قرارگاه گشت ارشاد مدیران:

بررسی حیف و میل در مسابقات  جام جهانی 
در  وزارت  اطلاعات 

براهیم رئیسی،  نتخاباتی سیدا یکی از شعارهای ا
تشکیل گشت ارشاد بود؛ آن هم نه برای مردم، بلکه 
برای مدیران. بالاخره پس از سیزده ماه از تشکیل دولت 
سیزدهم، رئیس جمهور در نشست خبری خود گفت: 
»گشت ارشاد مدیران زیرنظر بازرسی ریاست جمهوری 
تشکیل شد و با برخی تخلفات درحد معاون و وزیر برخورد 
کرده است.« سه ماه از سخن رئیس جمهور نگذشته بود 
که قرارگاه گشت ارشاد مدیران در ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر نیز با هدف مبارزه با فساد مدیران و فساد 
اداری با همکاری مردم تشکیل شد. آذرماه سال گذشته 
بود که رئیس این قرارگاه از نخستین گام این قرارگاه پرده 
برداشت، وی اعلام کرد: براساس گزارش های مردمی 
پرونده ای مهم با ۱۲۰۰ صفحه درباره یکی از مناطق آزاد 
تجاری جنوب کشور تشکیل و با دستور قضائی، مدیر و 
تعدادی از کارکنان مجرم این منطقه اقتصادی دستگیر 
شدند. این قرارگاه را سازمان بازرسی کل کشور، سازمان 
قضائی نیروهای مسلح، بازرسی ویژه ریاست جمهوری 
و کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی همراهی 
می کنند و استانداران نیزموظف به همکاری با آن هستند. 
»خبرآنلاین« در گفت وگو با حجت الاسلام »سیدعلی 
خان محمدی« رئیس قرارگاه گشت ارشاد مدیران ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر »گام« به برنامه های این 

قرارگاه در جهت تحقق شعار سال پرداخته است.

   با توجه به شعار سال »مهار تورم، رشد تولید« 
و تاکیدات مقام معظم رهبری بر این موضوع 
به عنوان مسئول قرارگاه مردمی »گشت ارشاد 
مدیران« )گام( برای تحقق این شعار چه برنامه ای 

دارید؟
این قرارگاه به موضوع عدالت اقتصادی با محوریت 
کاهش تورم، مبارزه با مفاسد اقتصادی، انضباط مالی، 
مردمی سازی اقتصاد و کاهش وابستگی به  دلار در 
سالجاری ورود کرده است. تورم به عنوان یک منکر 
بزرگ اقتصادی، مشکلات عدیده ای را برای مردم، 
تولیدکنندگان، کسبه و اصناف و نظام به وجود آورده 
عرِ یسُِیءُ  است، امام صادق)ع( می فرمایند: »غَلاءُ السِّ
لمَرءَ المُسلمَ« گرانی  لخُلُقَ و یذُهِبُ الأمانةََ و یضُجِرُ ا ا
نرخ، اخلاق را بد می کند، امانتداری را از بین می برد 
و انسان مسلمان را دلتنگ و بی قرار می کند. کسری 
بودجه یکی دیگر از عوامل رشد تورم و موانع عدالت 
اقتصادی است که بخشی از این معضل همان گونه که 
رهبری معظم اشاره کردند به  درآمدهای غیرقطعی 
هنگام تصویب قانون بودجه سالانه در مجلس ربط 
دارد که از هیأت رئیسه و گروه مشاوران رئیس مجلس 
شورای اسلامی می خواهیم در مدت باقی مانده از عمر 
مجلس یازدهم به جای پرداختن به مسائل سیاسی 
و دو قطبی سازی انتخاباتی به رفع ضعف های موجود 
بپردازند و گرهی از مشکلات اقتصاد کشور و مردم باز 
کنند. قرارگاه گشت ارشاد مدیران ستاد امر به معروف و 
نهی از منکر برنامه ویژه ای برای راه اندازی سامانه نظارت 
مردمی و پیگیری خواسته ها از دستگاه های مختلف دارد 
تا زمینه ساز مشارکت همه جانبه آحاد مردم و رسانه های 
عمومی در مهار منکرِ تورم فراهم باشد. اصلاح نظام بانکی 
و گمرکی در بستن مجاری فساد و رشد نقدینگی به عنوان 
مهم ترین عوامل افزایش نرخ تورم موثر است، عده ای 
معتقدند بانک ها به ویژه بانک های خصوصی یکی از عوامل 
اصلی خلق نقدینگی هستند و این نقدینگی با سفته بازی 
منجر به افزایش نرخ ارز و طلا شده که بیشترین سود را 

برای بانک ها داشته است. 

   در سال های گذشته حتی افرادی نظیر »سلطان 
سکه« اعدام شدند، اما این روند منجر به اصلاح امور 

نشد، برنامه ستاد در این خصوص چیست؟
بله، اشخاصی به عنوان مفسد اقتصادی و دلال ارز 
دستگیر و محاکمه و حتی اعدام شدند؛ اما به  عملکرد 
بانک ها، گمرکات و بنگاه های اقتصادی بزرگ دولت و 
آسیب هایی که به اقتصاد وارد آورده اند، نظارت توجه 
و لازم نشده است. بنا داریم با همکاری دستگاه های 
نظارتی پیگیری اصلاح روندهای مساله دار و مشکل ساز، 
در موسسات اقتصادی وابسته به دولت و شبه دولتی و 
خصوصی را مورد بررسی قرار دهیم. همچنین حمایت 
از افشاگران فساد از دیگر برنامه های قرارگاه گشت 
ارشاد مدیران ستاد امر به معروف و نهی از منکر است. 
همان طور که مقام معظم رهبری سلطه دلار را یکی از 
گرفتاری های بزرگ اقتصاد کشور دانستند، این معضل 
یکی از دغدغه های اصلی این ستاد نیز به شمار می رود، از 
این رو چند ماه قبل دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
در پی افزایش تورم و بالارفتن نرخ ارز و تاثیرات مخرب 
بر وضعیت معیشت مردم، با ابراز نگرانی سلطه دلار بر 
اقتصاد کشور را مهم ترین منکرات اقتصادی دانست و 
از مدیران و مسئولان و مجلس خواسته تا برای برچیدن 
سلطه دلار تا زمان مشخص برنامه ارائه کنند و شعار مرگ 
بر آمریکا را با مرگ بر سلطه دلار آمریکا بر اقتصاد و پول 

ملی کشور محقق سازند.

   پیش تر اخباری در خصوص شائبه های موجود 
در حیف و میل بیت المال در مسابقات جام جهانی 
مطرح شده بود، پیگیری های قرارگاه شما به  کجا 

انجامید؟
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر نامه ای به 
رئیس جمهور نوشت و درخواست بررسی و رسیدگی به 
شائبه های موجود در حیف و میل بیت المال در مسابقات 
جام جهانی به خصوص در وزارت گردشگری را داشت که 
با دستور آیت ا... رئیسی موضوع در دستور کار نهادهای 
نظارتی و اطلاعاتی از جمله وزارت اطلاعات، قرار گرفته 

و امیدواریم نتایج آن شفاف اعلام شود.
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مرد پرحاشیه به میدان 72 بازگشت

 احمدی نژاد  در فکر 
کرسی ریاست مجلس!

   بی توجهی به بقایی و یاران سابق صوری است

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید طی روزها و هفته های 
گذشته  بسیار شاهد چنین جمله هایی در رسانه های مختلف 
بوده ایم که  »استیضاح وزیر صمت در دستور کار مجلس است« یا 
»استیضاح منتفی شد« اما هیچ گاه شاهد موضع قاطع و مشخصی 
از سوی بهارستان نشینان نبودیم و طی هفته ها و ماه های 
گذشته دو دستگی میان نمایندگان را مشاهده کردیم. چنانکه 
عده ای موافق و عده ای نیز مخالف استیضاح بوده اند. جالب اینکه 
موضع گیری نمایندگان مجلس به نحوی نیست که بتوان از آن 
نتیجه  ای قاطع به دست آورد. به عبارت دیگر مثلا امروز 4۰ نفر طرح 
استیضاح وزیر را امضا می کنند و فردا تعدادی از امضا پس گرفته 
می شود. بدون اینکه مشخص شود اساسا به چه دلیلی استیضاح 
را امضا کرده اند یا به چه علت امضای خود را پس گرفتند. لذا شاید 
عنوانی که بشود به چنین رویکردهایی داد صفت »همراهی با موج« 
است. یعنی زمانی موج استیضاح وزیر به راه می افتد و نمایندگان با 
موج استیضاح همراه می شوند و امضاها تصاعدی بالا می روند؛ اما 
کافی است که یک علت بیرونی بر این مساله تاثیر بگذارد. آن زمان 
خواهد بود که شاهد ریزش ناگهانی امضاها هستیم. چه اینکه در 
برخی طرح های استیضاح ابتدا نمایندگان برای استیضاح مُجِد و 
مُصِر بودند؛ اما  یکباره امضاها به زیر حدنصاب رسیده و به طور کل 
استیضاح وزیر از دستور کار مجلس خارج شده است. البته که این 
مساله صرفا خاص مجلس یازدهم نبوده و در مجالس پیشین نیز 
شاهد چنین روندهایی بوده ایم. به عنوان نمونه مسعود سلطانی فر، 
وزیر ورزش و جوانان دولت دوازدهم بارها تا پای استیضاح آمد، اما  
یکباره با لابی گری ها و...  استیضاح به طور کل از دستور کار مجلس 
خارج شد.  در خصوص سیدرضا فاطمی امین نیز بارها شاهد همین 
روند تکراری بوده ایم. جالب اینکه وی سال گذشته نیز از سوی 
همین نمایندگان استیضاح شد، اما در نهایت استیضاح رای نیاورد 
و فاطمی امین وزیر ماند. پرسش اینجاست که مجلس نشینان 
اساسا چه تعریفی از ابزار نظارتی خود دارند و چه میزان بر تاثیر 
و کارکرد آن مشرف هستند؟ نکته مهم این است که مجلس 
نباید به نحوی از ابزارهای نظارتی خود استفاده کند که این ابزار 

دیگر آن برش لازم را نداشته باشند. این خود مجلس است که با 
عملکردهایش نشان می دهد در راس امور است. اگر بنابر استیضاح 
است و عملکرد وزیر آثار نامطلوبی به جای گذاشته که روند پیش 
گرفته شده باید ادامه یابد. اما اگر این اتفاق افتاد نباید در میانه های 
راه برخی به هر دلیلی با پس گرفتن امضا به جایگاه مجلس خدشه 
وارد کنند. این درست که برای حل مسائل و مشکلات کشور قوای 
سه گانه باید با هم در تعامل و همکاری باشند، اما این تعامل به 
معنای چشم پوشی از ناکارآمدی ها و عملکردهای ناموفق نیست. 
گاهی تعامل بهتر در تغییرات و جابه جایی هایی است که راندمان 

کاری و انسجام را بهتر و بیشتر می کند. 
    حواشی عجیب

بیست و هشتم فروردین ماه بود که  طرح استیضاح وزیر صمت 
مطابق ماده ۲۲۱ آیین نامه داخلی مجلس با امضای 4۰ نفر از 
نمایندگان اعلام وصول شد. پس از این ماجرا، شامگاه جمعه 
کمال حسین پور، نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس 
در مورد استیضاح سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اظهارکرد: با توجه به رهنمود رهبر معظم انقلاب، مساله 
استیضاح وزیر صمت منتفی است. اما لطف ا... سیاهکلی، دیگر 
نماینده مجلس در خصوص استیضاح وزیر صمت بیان داشت: 
اتفاقا رهبر انقلاب از مجلس می خواهد که حقوق مردم استیفا 
شود و استیضاح وزیر در این خصوص لازم است. استیضاح وزیر 
صمت منتفی نشده و این صرفا استنباط شخصی یک نماینده 
است. جالب اینکه جدی، نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس 
نیز به این مساله واکنش نشان داد و ادامه داد:  تعداد ۲۲ نفر از 
استیضاح کنندگان وزیر صمت پیش از اعلام وصول استیضاح، 
امضای خود را پس گرفتند که طبق آیین نامه می بایست تعداد 
امضا ها در زمان اعلام وصول کاسته می شد. وی افزود: نکته قابل 
توجه اینجاست که ۱۵ نفر از ۲۲ نفری که از استیضاح وزیر صمت 
انصراف داده بودند، انصراف خود را در سامانه مجلس نیز به ثبت 
رسانده بودند. از طرف دیگر  احمد رسولی نژاد، عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس هم در واکنش به استیضاح وزیر صمت 

اظهارکرد: زمانی که استیضاح اعلام وصول می شود طبق آیین نامه 
مجلس هیچ امضایی نه می توان پس گرفته شود و نه اضافه شود 
از این رو استیضاح وزیر صمت همان 4۲ امضا را دارد. متاسفانه 
برخی از رسانه ها درحال بی تقوایی هستند و دست به هرکار 
می زنند تا نمایندگان مجلس را از وظیفه اصلی خودشان که 
نظارت بر وزراست را منع کنند و با خبرسازی های فیک و غلط 
قصد بدنام کردن نام مجلس شورای اسلامی را دارند. این در حالی 
است که گویا حضور فاطمی امین در کمیسیون صنایع نیز چندان 
تاثیری بر منتفی شدن استیضاح نداشته است. چنانکه معصومه 
پاشایی، عضو هیأت رئیسه کمیسیون صنایع درباره جزییات 
استیضاح وزیر صمت اذعان کرد: امروز جلسه ای با حضور موافقان 
استیضاح و سیدرضا فاطمی امین برگزار شد که در آن مباحث 
مختلف مورد بحث و بررسی قرار گرفت و وزیر صمت پاسخ هایی 
ارائه کرد. وی ادامه داد: فعلا کمیسیون نظری ارائه نکرده است و 
تا سه شنبه کمیسیون وقت دارد تا نسبت به این موضوع تعیین 

تکلیف کند.
    اعلام وصول استیضاح 

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس اظهارداشت: ۲۲ 
نفر از استیضاح کنندگان وزیر صمت پیش از اعلام وصول استیضاح 
از استیضاح وی انصراف دادند اما هیأت رئیسه بدون توجه به این 
انصراف، درخواست استیضاح را با 4۰ امضا اعلام وصول کرد. علی 
جدی گفت: تعداد ۲۲ نفر از استیضاح کنندگان وزیر صمت پیش 
از اعلام وصول استیضاح، امضای خود را پس گرفتند که طبق 
آیین نامه می بایست تعداد امضاها در زمان اعلام وصول کاسته 
می شد. وی افزود: نکته قابل توجه اینجاست که ۱۵ نفر از ۲۲ نفری 
که از استیضاح وزیر صمت انصراف داده بودند، انصراف خود را در 
سامانه مجلس نیز به ثبت رسانده بودند. نایب رئیس کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس گفت: با وجود انصراف تعداد قابل توجهی 
از نمایندگان، هیات رئیسه مجلس ، استیضاح وزیر صنعت معدن 
و تجارت را با 4۰ امضا اعلام وصول کرد حال  آنکه باید استیضاح با 

۱۸ امضا اعلام وصول می شد.

»آرمان ملی« تاثیر متغیرهای گوناگون بر استیضاح وزیر صمت را بررسی می کند

نظارت یا تعامل؟
      استیضاح فاطمی  امین با 40 امضا اعلام وصول شد

 لطف ا... سیاهکلی: رهبر انقلاب از مجلس می خواهد که حقوق مردم استیفا شود و استیضاح وزیر در این خصوص لازم است. 
استیضاح وزیر صمت منتفی نشده و این صرفا استنباط شخصی یک نماینده است

سازمان برنامه به کدام سو می رود؟

موسسه نیاوران هم به یک امام 
صادقی رسید

تنها یک هفته از  نشستن داود منظور 
بر صندلی ریاست سازمان برنامه و بودجه 
می گذرد و وی در اولین انتصاب خود، 
هیات  عضو  که  زاهدی وفا  محمدهادی 
اقتصاد  و  اسلامی  معارف  گروه  علمی 
دانشگاه امام صادق)ع( است را به ریاست 
موسسه نیاوران، منصوب کرد. به گزارش 
تجارت نیوز، »منظور« که خود دانش آموخته 
دانشگاه امام صادق)ع( است، حالا با این 
انتصاب جای پای امام صادقی ها را در دولت 
سیزدهم محکم تر کرد. سپردن سکان ریاست 
موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و 
برنامه ریزی، معروف به موسسه نیاوران به 
زاهدی وفا که در ماه های اخیر کم حاشیه 
هم نبوده است، در حالی رخ داده که انتصاب 
»منظور« نیز با انتقاداتی از سوی جامعه 
کارشناسی همراه بود. قدرمسلم؛ اینکه 
از ابتدای دولت گفته شده بود دولت نگاه 
جناحی نخواهد داشت؛ در تعیین و انتخاب 
مدیران فراجناحی عمل خواهد کرد و ملاک 
انتخاب مدیران کارآمدی و شایسته سالاری 
خواهد بود با انتصاباتی که صورت گرفته 
تا حدی مورد سوال قرار گرفته است. چرا 
که بخش اعظمی از مدیران دولت از وزرا 
گرفته تا مدیران میانی از یک طیف و جریان 
سیاسی هستند به همین جهت است که 
انتقاداتی به نحوه عملکردها در حوزه هایی 
وارد است و مجلس نیز که تا چند ماه پیش 
از در حمایت و تعامل با دولت وارد شده بود، 
امروز از منظر نظارت وارد شده و ابزارهای 
نظارتی خود را به کار انداخته است. به نظر 
می رسد که دولت برای تحقق آنچه در باب 
کارآمدی و شایسته سالاری وعده داده باید 
تغییراتی اساسی را در بدنه مدیران خود 

رقم بزند.
 

   سوابق منظور
داود منظور در حالی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه شد که به زعم کارشناسان در زمان 
حضور در سازمان امور مالیاتی نتوانسته 
بود موفقیت قابل توجهی کسب کند. وی 
همچنین در دولت محمود احمدی نژاد، 
معاون وزیر نیرو در امور برنامه ریزی، معاون 
وزیر اقتصاد و همچنین معاون برنامه ریزی 
در معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
رئیس جمهوری نیز بوده است. محمدتقی 
فیاضی، کارشناس اقتصادی و بودجه  درباره 
سوابق منظور در دولت احمدی نژاد گفته بود: 
به نظر نمی رسد مدیرانی که در زمانی که 
درآمد کشور سالانه ۱۰۰ میلیارد دلار بود، 
کشور را به آن شیوه اداره کردند، در شرایط 
کنونی که کشور در برزخ اقتصادی قرار دارد 
و  کمبود منابع ارزی دارد، بتوانند انتظارات 

را برآورده کنند.

 مرد 1000 میلیارد تومانی در نیاوران!
زاهدی وفا که دارای مدرک کارشناسی 
ارشد معارف اسلامی و اقتصاد از دانشگاه 
امام صادق)ع( و دکترای اقتصاد از دانشگاه 
اتاواست، در حالی راهی نیاوران شده که 
سابقه حضور در دولت احمدی نژاد را نیز 
داشته است. وی علاوه بر اینکه معاون 
اقتصادی وزیر اقتصاد بود، در تیم اقتصادی 
سعید جلیلی نیز حضور داشت. پس از آن 
نیز زاهدی وفا در دولت ابراهیم رئیسی، 
معاون محمد مخبر و سرپرست وزارت 
کار شد. زاهدی وفا پس از خروج حجت ا... 
عبدالملکی از وزارت کار، جایگزین اصلی 
وی نیز به شمار می رفت اما جلسه رای 
اعتماد حواشی  در پی داشت. پس از آنکه 
خبرگزاری ها از رای اعتماد مجلس به وی 
خبر دادند، در رای شماری مجدد، مشخص 
شد که زاهدی وفا یک رای برای رسیدن به 
صندلی وزارت کار کم داشته است. نکته مهم 
دیگر نیز آن است که تابعیت و ثروت رئیس 
جدید موسسه نیاوران مهم ترین مانع او در 
راه رسیدن به ساختمان خیابان آزادی بود. 
چراکه برخی از مخالفان زاهدی وفا، میزان 
اموال او را تا حدود ۱۰۰۰ میلیارد تومان 

تخمین می زدند.

 تغییر رویه در سازمان برنامه و 
بودجه؟

موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت 
و برنامه ریزی یا همان موسسه نیاوران، 
یکی از موسسات آموزش عالی در ایران 
به شمار می رود که زیرنظر سازمان برنامه 
و بودجه فعالیت می کند. موسسه نیاوران 
علاوه بر آنکه یک نهاد آموزشی برای آموزش 
نیروی انسانی در رشته های علوم اقتصادی 
به حساب می آید، به نوعی مشاور سازمان 
برنامه نیز هست. مدرک کارشناسی ارشد 
معارف اسلامی و اقتصاد زاهدی وفا در کنار 
بررسی عناوین برخی از مقاله های وی 
مثل »اثر زکات در توازن اجتماعی و ثروت 
جامعه«، »نقد ابتنای اقتصاد اسلامی بر 
مطلوبیت گرایی دوساخته« و »نظریه انتخاب 
عادلانه در اقتصاد اسلامی با تکیه بر مکتب 
اقتصادی شهید صدر« نشان می دهد که 
باید منتظر پیاده سازی  این افکار در موسسه 
نیاوران و در پی آن، سازمان برنامه و بودجه 

باشیم.

 

حل مشکلات 
بازداشت شدگان 

اعتراضات
عفو تعدادی از بازداشت شدگان حوادث سال گذشته 
سبب خرسندی هایی شد. دبیرکل حزب جمهوریت ایران 
اسلامی با استقبال از ابلاغ رئیس جمهور برای حل مشکلات 
بازداشت شدگان اعتراضات سال گذشته، گفت: این مسیر ادامه 
یابد تا شکاف ها تبدیل به اتصال، ارتباط و حمایت شود. رسول 
منتجب نیا با اشاره به اینکه »عفو عمومی یکی از اقدامات مناسبی 
بود که پس از اعتراضات سال گذشته انجام شد«، ادامه داد: این 
عفو و تلاش دولت برای حل مشکلات بازداشت شدگان امیدبخش 
بود البته این اقدامات باید دنبال شود تا مشکلات کسانی که 

بازداشت یا دچار محدودیت شده اند به طور کامل حل شود.

    

 مردم نگاه به 
 رفتار حاکمان 

می کنند
فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر این که »سعه 
صدری که حکومت نشان می دهد بیشتر از هر رفتار دیگری 
بر مردم تأثیر مثبت می گذارد«، گفت: نباید اجازه داد این 
اقدامات جنبه نمادین به خود بگیرد تا خروجی آن به ترمیم 
اعتماد عمومی منجر شود. محمدعلی وکیلی اظهارکرد: 
در گذشته هم گفته ام آنقدر که عفو و گذشت کائنات را 
با ما همراه می کند،  هیچ  عملکردی چنین قدرتی ندارد. 
سعه صدر و گذشتی که حکومت نشان می دهد بیشتر از هر 
رفتار دیگری بر مردم تأثیر مثبت می گذارد و جامعه را هم 

با خود همراه می کند. 

عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: برای تامین مشارکت 
مطلوب مردم در انتخابات باید بسترهایی که سبب کاهش 
اعتماد جامعه شده است، به سمت برچیده شدن حرکت کند 
تا از سوی دشمنان به عنوان زمینه هایی جهت موج سواری 
مورد سوءاستفاده قرار نگیرد. احمد سالک با اشاره به 
ملزومات برگزاری انتخاباتی با مشارکت بالا در اسفندماه 
سالجاری اظهارکرد: برای برگزاری پرشور انتخابات باید به 
چهار معیاری که رهبری انقلاب اعلام کردند توجه داشت، 
یعنی تامین سلامت، امنیت، مشارکت و رقابت که اجراشدن 

هرکدام از این موارد به الزاماتی بستگی دارد.

 برگزاری انتخاباتی
 با مشارکت بالا

آرمان ملی – مطهره شفیعی: یک میز و یک صندلی تنها 
ابزار اعلام حضورش در این روزهاست. دولت بهار، رسانه منتسب 
به محمود احمدی نژاد با انتشار تصاویری از وی که گفته شده 
مربوط به چهارم اردیبهشت ماه است، در خبری با عنوان سنگ 
صبور مردم نوشته است: »احمدی نژاد طی ۱۰ سال اخیر به طور 
مستمر و هر روزه، پیش از عزیمت به محل کار یا دانشگاه، با 
مردمی که از نقاط مختلف کشور به میدان ۷۲ نارمک مراجعه 
می کنند، ملاقات کرده و ضمن توجه به سخنان، خواسته ها و 
مسائل آنها، در حد توان اهتمام خود را مصروف حل مشکلات 

مردم می نماید.«

   رفتارهای پیش بینی نشده احمدی نژاد
احمدی نژاد را نمی توان در یک ساختار ثابت تعریف کرد، چرا 
که حرکات و رفتارهای او درمقاطع مختلف متضاد است. به عنوان 
نمونه مشایی و بقایی به عنوان دست راست و چپ احمدی نژاد 
شناخته می شدند و در اعتراض به اجرای حکم ۱۵ سال زندان 
حمید بقایی و بازداشت اسفندیار رحیم مشایی همراه با گروهی از 
طرفدارانش به امامزاده صالح تجریش رفت. در بست نشینی های 
کوتاه احمدی نژاد عده ای از هواداران او در محل حاضر می شوند، 
فضای کوچکی را پر از جمعیت می کنند، احمدی نژاد سخنرانی 
اعتراضی انجام می دهد، حاضران با او عکس سلفی می گیرند و 
ختم ماجرا. احمدی نژاد و تماشاچیانش پراکنده و به خانه های 
خود می روند. آبان ۹6 هم محمدعلی پورمختار، نماینده 
اصولگرای مجلس دهم در مورد تحصن بقایی و جوانفکر در 
حرم حضرت عبدالعظیم حسنی و هدف این جریان از این قسم 
اقدامات حاشیه ای گفت: این آقایان به دنبال یک جریان سازی 

هستند و از این روش های خاص از زنبیل به دست گرفتن و تحصن 
می خواهند یک کلاهی برای خودشان درست  و افرادی جذب 
کنند. وی ادامه داد: بالاخره آنها هم در عرصه سیاسی حضور 
دارند و فعال هستند و به دنبال تقویت جریان شان هستند. ۲۰ 
تیر ۹6 هم محمود احمدی نژاد به دنبال بازداشت حمید بقایی، 
معاون اجرایی رئیس جمهور در دولت دهم، در نامه ای ضمن 

اعتراض به این موضوع، خواستار آزادی فوری وی شد.
 

   خداحافظی صوری با یاران قدیمی 
اما همین احمدی نژاد یکباره عطای دوستی با بقایی را به 
لقایش بخشید و ۲4 فروردین مراسم تشییع و تدفین مرحوم 
محمد بقایی، پدر حمید بقایی برگزار شد اما در این مراسم خبری 
از محمود احمدی نژاد نبود. احمدی نژاد یک مهندس است و 
به خوبی می داند که در چه زمانی باید چه برنامه ای را اجرا کند 
پس عدم حضور او در مراسم تشییع پدر حمید بقایی را نباید 
ساده دانست. او در پس این غیبت برنامه هایی را در ذهن دارد. 
همان برنامه هایی که حضورش در مجمع تشخیص را ادامه دار 
کرد و بسیاری از مواقع که با برنامه ریزی توانست به اهدافش 
برسد. او استاد فراهم کردن زمینه برای ایجاد شرایطی است که 

خواسته هایش محقق شود. 

   برنامه جدید احمدی نژاد چیست؟
برنامه جدید احمدی نژاد چیست؟ آیا او قصد دارد در جامه 
کاندیدای نمایندگی مجلس ظاهر شود؟ البته چنین اقدامی از 
سوی او بعید نیست چرا که می داند احتمال تایید صلاحیتش 
بسیار کم و فضایی به دست می آورد تا بتواند یارانش را راهی 

بهارستان کند. به طور طبیعی او خودش را موجه تر از قالیباف 
می داند چرا که در رزومه اش دو دوره ریاست جمهوری دارد که 
قالیباف فاقد آن است یا مدعی توانمندی یارانش است و برای 
اثباتش به حضور آنها در دولت سیزدهم اشاره می کند. چندی 
قبل »المانیتور« نوشت: »منتقدان احمدی نژاد استدلال می کنند 
که او به راحتی کلمات را می پیچاند تا موجه جلوه کند. اما امتناع 
او از اظهارنظر در مورد اعتراضات اخیر، درحالی که اخیرا از ایران 
به خاطر حمایت از روسیه در حمله به اوکراین انتقاد کرده بود، 
نشان دهنده برنامه های آینده او و نقشی است که او می خواهد 
برای خود در این تحولات تعریف کند.« برخی هم سکوت و 
تغییر دیدگاه احمدی نژاد را به نحو دیگری تفسیر می کنند 
مانند محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین که 
می گوید: »احمدی نژاد می بیند در دولت آقای رئیسی خیلی از 
اعضای کابینه اش حضور دارند و فعال هستند بنابراین بخشی از 
ایده ها و تمهیداتش دارد اتفاق می افتد و به همین دلیل سکوت 
رضایت آمیزی کرده است.« از سوی دیگر اما احمد علیرضابیگی، 
استاندار سابق دولت احمدی نژاد و نماینده فعلی مجلس، در 
مصاحبه ای گفته براساس اطلاع ما »احمدی نژاد حرف هایش را 
قبلا زده است و امروز حرف جدیدی در این باره ندارد؛ لذا سکوت 
کرده است.« احمدی نژاد آن اندازه در رسیدن به هدف جدیدش 
جدی است که حتی از کنار عدم عفو یارانش به راحتی عبور کرد 
و لازم ندانست خواستار عفو آنها شود. ۲ اردیبهشت محسن 
ابراهیم زاده، خواننده پاپ کشور، در کنار پژو ۵۰4؛ ماشینی 
که در ایران با رئیس جمهور سابق یعنی محمود احمدی نژاد 
شناخته می شد، عکس یادگاری انداخت. مشخص نیست این 

اقدام تبلیغاتی برای احمدی نژاد است یا تفریح یک خواننده!


